

# АНГЛО-БУРСКАЯ ВОЙНА 1899–1902 ГОДОВ: ОПЫТ И ПЕРСПЕКТИВЫ ИССЛЕДОВАНИЯ



ФЕДЕРАЛЬНОЕ ГОСУДАРСТВЕННОЕ  
БЮДЖЕТНОЕ УЧРЕЖДЕНИЕ НАУКИ  
ИНСТИТУТ АФРИКИ  
РОССИЙСКОЙ АКАДЕМИИ НАУК

**АНГЛО-БУРСКАЯ ВОЙНА  
1899–1902 ГОДОВ:  
ОПЫТ И ПЕРСПЕКТИВЫ  
ИССЛЕДОВАНИЯ**



Москва  
ИАФр РАН  
2023

УДК 94(680)"1814/1909"

ББК 63.3(6Южн)

А64

Ответственные редакторы:

Б.М. Горелик, с.н.с. Центра исследований Юга Африки  
Института Африки РАН, к.и.н.

В.В. Грибанова, с.н.с., зав. Центром истории и культурной антропологии  
Института Африки РАН, к.и.н.

А.А. Токарев, с.н.с., зав. Центром исследований Юга Африки  
Института Африки РАН, к.и.н.

Рецензенты:

В.Г. Шубин, гл.н.с. Центра истории и культурной антропологии  
Института Африки РАН, проф., д.и.н.

И.И. Филатова, проф. Национального исследовательского университета  
Высшая школа экономики, проф., д.и.н.

А64 **Англо-бурская война 1899–1902 годов: опыт и перспективы исследования.** – Колл. монография. – М.: Институт Африки РАН, 2023. – 372 с.

ISBN 978-5-91298-294-1

Коллективная монография приурочена к 120-летию завершения англо-бурской войны 1899–1902 гг. Участие в подготовке издания большой группы авторов из России, ЮАР и Намибии позволило получить новые, актуальные результаты в изучении этого важного для Южной Африки и России исторического события рубежа XIX–XX вв. Исследован обширный спектр вопросов, отражающих опыт осмысления этого конфликта в отечественной и зарубежной историографии, намечены возможные направления дальнейшей работы. Книга адресована широкой аудитории: историкам, занимающимся как всеобщей, так и отечественной историей, преподавателям и учащимся ВУЗов, специалистам в области международных отношений и всем интересующимся завершившимся более ста лет назад конфликтом на юге Африки, память о котором активно сохраняется до настоящего времени, в том числе в России.

УДК 94(680)"1814/1909"

ББК 63.3(6Южн)

*На обложке:* бургский генерал Виллем Йоханнес Кольбе и русский подполковник Евгений Яковлевич Максимов, командир голландского отряда, Оранжевое Свободное Государство, апрель 1900 г. Фото колоризовано и любезно предоставлено Тинусом ле Ру, ЮАР.

ISBN 978-5-91298-294-1

© Институт Африки РАН, 2023

© Коллектив авторов, 2023

© Абишева Г.М., оформление 2023

INSTITUTE FOR AFRICAN STUDIES  
OF THE RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES

**RESEARCHING  
THE ANGLO-BOER WAR  
OF 1899–1902:  
THE PRACTICE  
AND THE FUTURE**



Moscow  
IAS RAS  
2023

Executive editors:

B.M. Gorelik, PhD (History), Senior Research Fellow, Centre for Southern Africa Studies, Institute for African Studies, Russian Academy of Sciences

V.V. Gribanova, PhD (History), Senior Research Fellow, Head of the Centre for History and Cultural Anthropology, Institute for African Studies, Russian Academy of Sciences

A.A. Tokarev, PhD (History), Senior Research Fellow, Head of the Centre for Southern Africa Studies, Institute for African Studies, Russian Academy of Sciences

Reviewers:

V.G. Shubin, D.Sc. (History), Professor, Principal Research Fellow, Centre for History and Cultural Anthropology, Institute for African Studies, Russian Academy of Sciences

I.I. Filatova, D.Sc. (History), Professor, National Research University Higher School of Economics

**Researching the Anglo-Boer War of 1899–1902: The Practice and the Future.** – Multi-author book. – Moscow, Institute for African Studies, Russian Academy of Sciences, 2023. – 372 p.

This multi-author book is dedicated to the 120th anniversary of the peace treaty that ended the Anglo-Boer War of 1899–1902. The involvement of a multidisciplinary group of scholars from Russia, South Africa and Namibia has resulted in a presentation of new and relevant findings in the studies of an event that became historic for both South Africa and Russia. A wide range of issues has been explored, drawing on a century of experience of Russian and international research into this armed conflict. Promising directions in the Anglo-Boer War studies have been outlined and explored. The book is aimed at general readership: specialists in world and Russian history, lecturers and university students, professionals in the field of international relations, and everyone who is interested in the South African War, a conflict from a distant past which is still well remembered in many countries, including Russia.

*Cover illustration:* General Willem Johannes Kolbe and Lieutenant Colonel Yevgeny Maximov, commander of the Dutch Corps, Orange Free State, April 1900. Colourised and kindly provided by Tinus le Roux, South Africa.

ISBN 978-5-91298-293-4

© Institute for African Studies, Russian Academy of Sciences, 2023

© Joint authorship, 2023

© Gulzhamal Abisheva, design, 2023

## СОДЕРЖАНИЕ

|   |     |
|---|-----|
| ВВЕДЕНИЕ .....  | 11  |
| ВМЕСТО ПРЕДИСЛОВИЯ. А. Давидсон. Первая война XX века ...   | 33  |
| <b>Раздел I. ИСТОРИОГРАФИЯ ВОПРОСА</b>  |     |
| ГЛАВА 1. Изучение англо-бурской войны 1899–1902 гг. в России ..   | 39  |
| ГЛАВА 2. Новые подходы и перспективные направления исследований в историографии англо-бурской войны .....   | 63  |
| <b>Раздел II. ВОЙНА</b>   |     |
| ГЛАВА 3. «Война невыученных уроков»: влияние изучения опыта Первой англо-бурской войны (1880–1881) на подготовку Великобритании ко второй (1899–1902) .....             | 83  |
| ГЛАВА 4. Англо-бурская война 1899–1902 гг. и Германская Юго-Западная Африка (Намибия): забытая история .....  | 101 |
| ГЛАВА 5. От России до Южной Африки: Самуил Маркс – миллионер и миротворец .....   | 112 |
| ГЛАВА 6. Изучение опыта англо-бурской войны (1899–1902) накануне Второй мировой войны: причины и выводы .....   | 134 |
| ГЛАВА 7. Российское добровольческое движение в период англо-бурской войны в контексте изменений внутренней и внешней политики России в XIX в. ....                      | 156 |
| ГЛАВА 8. Вновь открытые имена российских участников англо-бурской войны 1899–1902 гг. ....  | 174 |
| <b>Раздел III. МИР</b>  |     |
| ГЛАВА 9. Отражение англо-бурской войны в повседневной жизни дворянских детей (на материалах детских дневников 1899–1902 гг. семьи Анатолия Викторовича Половцова) ..... | 197 |
| ГЛАВА 10. «Великая тяжба между исполином и лилипутом». Англо-бурская война в восприятии народников .....  | 207 |
| ГЛАВА 11. Спасенные из плена буры в России (1901 г.). Мемуары Л.Я. Стейтлера в историческом контексте .....   | 224 |
| ГЛАВА 12. Народная песня «Трансвааль» в пространстве русской культуры XX – первой четверти XXI в. ....  | 244 |

|   |     |
|---|-----|
| ГЛАВА 13. «Солдаты, не ушедшие в бой». Как жители Конкордии (Намакваленд) вновь обрели чувство собственного достоинства | 268 |
| ГЛАВА 14. Память о российских добровольцах на англо-бурской войне в современной ЮАР .....                               | 282 |
| ЗАКЛЮЧЕНИЕ .....  | 300 |
| ПРИЛОЖЕНИЯ  |     |
| А.Ф. Остальцева. Моя диссертация .....  | 310 |
| Л.Я. Стейтлер. Побег из плена. Англо-бурская война 1899–1902 гг.  | 312 |
| БИБЛИОГРАФИЯ .....  | 331 |
| SUMMARY .....   | 352 |
| СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ .....   | 368 |

## CONTENTS

|   |    |
|---|----|
| INTRODUCTION .....  | 11 |
| PREFACE. A. Davidson. The First War of the 20th century ..... | 33 |

### Part I. HISTORIOGRAPHY

|   |    |
|---|----|
| CHAPTER 1. Studying the Anglo-Boer War of 1899–1902 in Russia....   | 39 |
| CHAPTER 2. The Anglo-Boer War: New Perspectives and Opening<br>a Dialogue on History, Historiography, Human Suffering, Political<br>Agency and New Pathways for Future Research ..... | 63 |

### Part II. WAR

|   |     |
|---|-----|
| CHAPTER 3. “A War of Unlearnt Lessons”: The Impact of the First<br>Anglo-Boer War (1880–1881) on Britain’s Preparations to the Second<br>One (1899–1902) .....  | 83  |
| CHAPTER 4. The Anglo-Boer War of 1899–1902 and German South<br>West Africa (Namibia): A Forgotten Story.....  | 101 |
| CHAPTER 5. From Russia to South Africa: Sammy Marks,<br>a Millionaire and Peacemaker .....  | 112 |
| CHAPTER 6. Studying the Practices of the Anglo-Boer War (1899–1902)<br>in the Lead-Up to the Second World War: Reasons and Conclusions                          | 134 |
| CHAPTER 7. The Russian Volunteer Movement during the Anglo-Boer<br>War within the Context of Changes in the Russian Foreign Policy in<br>the 19th Century ..... | 156 |
| CHAPTER 8. Newly Discovered Names of Russian Veterans of the<br>Anglo-Boer War of 1899–1902 .....   | 174 |

### Part III. PEACE

|  |     |
|--|-----|
| CHAPTER 9. Reflections of the Anglo-Boer War in the Daily Life<br>of Children of Nobility: A Case Study of the 1899–1902 Diaries<br>of A.V. Polovtsov’s Family ..... | 197 |
| CHAPTER 10. “The Great Confrontation between a Giant and<br>a Lilliputian”: The Anglo-Boer War as Perceived by the Narodniks ...                                     | 207 |
| CHAPTER 11. A Visit to Russia by Boers Rescued from British<br>Captivity (1901). L.J. Steytler’s Memoir in a Historical Context .....                                | 224 |



|   |     |
|---|-----|
| CHAPTER 12. The Folk Song “Transvaal” in Russian Culture from the 20th Century to the First Quarter of the 21st Century ..... | 244 |
| CHAPTER 13. “The Men who would not March”: How Concordia, Namaqualand, Regained Her Pride .....                               | 268 |
| CHAPTER 14. Commemorating Russian Volunteers of the Anglo-Boer War in the Present-Day South Africa .....                      | 282 |
| CONCLUSION .....  | 300 |
| APPENDICES  |     |
| A.F. Ostaltseva. My thesis .....  | 310 |
| L.J. Steytler. Escape by a Prisoner of War – Anglo-Boer War 1899–1902 (Russian translation and Afrikaans original text) ..... | 312 |
| BIBLIOGRAPHY .....  | 331 |
| SUMMARY .....   | 352 |
| INFORMATION ABOUT AUTHORS .....   | 368 |